
Boleslav Kriegler
scénář k reportáži

O panu Krieglerovi jsme věděli, že je od svého dětství skautem.
Jak ale mohl být Boleslav Kriegler v dětství skautem, když byl tehdy komunismus? A komunismus 
a skaut dohromady nešli?

Junák byl za komunismu označen jako nepřátelské hnutí a byl rozpuštěn. 
Pan Kriegler se narodil v roce 1959. Lidé tehdy chtěli větší svobodu, a začali ji požadovat od 
politiků. V roce 1968 do vedení komunistické strany nastoupili ti, kteří se snažili zavést 
mírnější režim. A taky jej na pár měsíců zavedli. Doba byla svobodnější. Mnoho spolků, mezi které 
patřil i skaut, mohlo začít zase fungovat.  

Jenže ne na dlouho. V roce 1969 nás obsadili Sověti. Potom se zase všechno zakázalo, uzavřelo, 
plně kontrolovalo. V roce 1970 byl zrušen i skaut. Takže skaut fungoval jen dva roky. Ale v 
Zábřehu pokračoval pod vedením bývalých skautů a ve skautském duchu jako Pionýr. 

„A já, když jsme se potom přestěhovali do Zábřeha v té šesté třídě, jsem do této organizace vstoupil
a říkal jsem tomu Skaut a hotovo.“

To s sebou občas přinášelo i komplikace. Třeba když měl skládat pionýrský slib v organizaci, které 
říkal skaut.

„Jednou jsem měl dělat pionýrskej slib a já jsem od toho ohně utekl rozhořčenej, že prostě žádnej 
pionýrskej slib dělat nebudu.“

Tak se stal pan Kriegler duší skautem bez skautského slibu. 
A jak se říká: Jednou skautem, navždy skautem! 
Pan Kriegler dospěl a založil rodinu a i pak ctil skautská pravidla. Jenže doba skautingu stále 
nepřála. A nebo vlastně přála?? Ve skautingu se ctí pravda. A zvlášť za komunismu bylo těžké 
pravdu hledat a šířit.

Dělal ve svém domě setkání s mnohými lidmi. Třeba s knězem Josefem Zvěřinou, který je 
informoval o tom, co se skutečně ve státě děje. Nebo demonstroval v Olomouci za propuštění 
Augustina Navrátila z psychiatrické léčebny. Páchal také podvratnou činnost, neboli MAŘENKU, 
když se tajně scházel s věřícími lidmi. 

„Já jsem věřící člověk a my jsme tady měli skupinu mládeže. A to prostě komunisti nesměli vidět, 
nechtěli vidět. To potírali. Měli jsme tady taky kněze, kterej tu naši skupinu podporoval. A on s tím 
měl mnoho potíží. Díky tomu musel chodit na výslechy a byl třikrát přeloženej.“

Přitom hledání a šíření pravdy riskoval mnoho. 

„…, že asi skončím taky ve vazbě, ve vězení… Takže už to hrozilo a věděl jsem, jako mnozí jiní, že 
už i já jsem sledován se svou rodinou, s manželkou.“

Už když jej prověřovali v Olomouci na demonstraci, bylo mu jasné, že si na něj došlápnou. Pak ho 
na to upozornil ředitel podniku, ve kterém pracoval. 



„On mi to sám důvěrně sdělil, ať si dám pozor, že su hlídanej. Že různí lidi i na pracovišti dostali 
stranický úkol se se mnou bavit a sledovat, co dělám, jak se chovám, kde chodím.“

Naštěstí nastala sametová revoluce. 

A co myslíte, že udělal krátce po ní? .. Obnovil skaut na Skaličce. 
Skautský slib tak skládal až v dospělosti.
Na závěr mám pro Vás od něj jeden vzkaz:

„Zvlášť právě, když mluvím ke skautům a máme heslo Buď připraven, tak bychom měli průběžně ve
svém životě promýšlet, na co by člověk měl být připraven a právě třeba tato koronavirová situace je
takovým důvodem, proč přemýšlet nad tím, na co být teď připraven.“


